
                                  ΕΛΛ. ΓΛΩΣΣΑ  Γ΄ ΤΑΞΗΣ                         ΑΡ. ΦΥΛ. 17 
                                 Ρήματα με κατάληξη –ίζω, -ώνω, -αίνω, -εύω  

 
Όνομα: __________________________  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
1. Υπογραμμίζω τα ρήματα των παρακάτω παροιμιών που έχουν κατάληξη σε (-ίζω) ή  

(-ώνω) και γράψτε δίπλα το πρώτο πρόσωπο.(Ακολουθείστε τα παραδείγματα) 
 
• Τα στραβά τα πόδια μας, ο παράς μας τα ισιώνει. • εγώ ισιώνω 
• Το γουρούνι καθαρίζεις, το σαπούνι χαραμίζεις. • εγώ καθαρίζω εγώ χαραμίζω 
• Ο σκύλος δε γαυγίζει σαν τον χτυπάς με κόκαλο. • εγώ___________________ 
• Η αλεπού δε λερώνει τη φωλιά της.  • εγώ___________________ 
• Σαν δε γενεί το μήλο, δε μυρίζει. • εγώ___________________ 
• Σε τραπέζι που δεν έστρωσες, χέρι μην 

απλώνεις. 
• εγώ___________________ 

εγώ___________________ 
• Όποιος τσακωθεί στη βρύση, δίχως στάμνα θα 

γυρίσει.  
• εγώ___________________ 

εγώ___________________ 
• Μαλώνουν σαν τα κοκόρια.  • εγώ___________________ 
• Κοπανίζει το νερό με το γουδί.  • εγώ___________________ 
• Μεγαλώνει το δέντρο, μεγαλώνει κι η σκιά του. • εγώ___________________ 
• Γυναίκα, όπλο, κι άλογο ποτέ σου μη δανείζεις.

  
• εγώ___________________ 

(προσοχή!) 
• Όπου λαλούν πολλά κοκόρια αργεί να ξημερώσει.  • εγώ___________________ 
• Αδικοχτισμένο σπίτι, πέφτει και γκρεμίζεται. • εγώ___________________ 
• Θύμωσε ο Αγάς και κάθισε στα πουρνάρια.  • εγώ___________________ 
• Κάποιου του χαρίζαν έναν γάιδαρο κι αυτός τον 

κοίταζε στα δόντια. 
• εγώ___________________ 

• Η γριά δαγκώνει κι ας μην έχει δόντια. • εγώ___________________ 
• Σταλαγματιά, σταλαγματιά γεμίζει η στάμνα η 

πλατιά. 
• εγώ___________________ 

• Το μικρό ψάρι ελπίζει να γίνει φάλαινα. • εγώ___________________ 
• Δεν ιδρώνει το αυτί του.  • εγώ___________________ 
• Η ομόνοια ενώνει, η διχόνοια χωρίζει.  • εγώ___________________ 

εγώ___________________ 
 

Τα ρήματα στο νου να συγυρίζεις και παρέες - παρέες να τα χωρίζεις.  
Όμως το γάιδαρο σου μην τον δέσεις, υπάρχουν κάπου - κάπου κι εξαιρέσεις. 
• Τα ρήματα σε - ίζω γράφονται με (ι), όπως θερίζω, τρίζω.  

Εξαιρούνται τα : δακρύζω, δανείζω, αθροίζω, συγχύζω, πρήζω, πήζω, 
γογγύζω, κελαρύζω, αναβλύζω, κατακλύζω. 

• Τα ρήματα σε - ώνω γράφονται με (ω), όπως σηκώνω, παγώνω. 
• Τα ρήματα σε - αίνω γράφονται με (αι), όπως ανεβαίνω, πηγαίνω. 

Εξαιρούνται τα : δένω, πλένω, μένω. 
• Τα ρήματα σε - εύω γράφονται με (ευ), όπως μαζεύω, χορεύω. 
•  Εξαιρούνται τα ρήματα κλέβω και σέβομαι. 
 



2. Το γράφω κι αλλιώς, όπως στο παράδειγμα: 

• Ο κυνηγός βάζει στο σημάδι τα πουλιά.  
Ο κυνηγός σημαδεύει τα πουλιά. 

• Βάζουν τα θεμέλια στο κτίριο του σχολείου. 
______________________________________ 

• Τα φρούτα γίνονται συνεχώς πιο ακριβά. 
______________________________________ 

• Πρέπει να μου κάνουν το παντελόνι πιο φαρδύ. 
______________________________________ 

• Στεκόμαστε και παίρνουμε μια ανάσα. 
______________________________________ 

 
3. Σχηματίζω παράγωγα ρήματα από τις παρακάτω λέξεις:  

• καρφί  
  

• βίδα 
 

• τρύπα  
  

• δάνειο 
 

• κρύος  
  

• φως 
 

• πάτος 
  

• πάγος 
 

• όργωμα 
  

• κέρδος 
 

• δάκρυ 
  

• βούρτσα 
 

• κλειδί 
  

• κύκλος 
 

• χαμηλά 
  

• ύψος 
 

 
4. Γράφω ένα ουσιαστικό που παράγεται από τα παρακάτω ρήματα : 

• σέβομαι   • ομιλώ  

• γυρίζω   • φυλάγω  

• κεντώ   • δικάζω  

• κολυμπώ   • διευθύνω  

• οδηγώ   • πλέκω  
 

5. Συμπληρώνω τις καταλήξεις των ρημάτων στις παρακάτω προτάσεις: 

Όταν βρισκόμαστ___ με την ξαδέρφη μου, μας αρέσ___ να παίζουμ__ κρυφτό. Η μικρή 
μου αδερφή θέλ___ να παίξ___ κι εκείνη μαζί μας και έχ___ μεγάλη πλάκα. Κρύβετ___ 
όταν κρυβόμαστ___ και φανερώνετ___ όταν φανερωνόμαστ___! Εμείς της εξηγούμ___ 
τι πρέπ___ να κάν___: 
«Όταν κρύβεσ___, πρέπ___ να κάνεις ησυχία», της λέμ___. Πάντως διασκεδάζουμ___ 
πολύ και αυτό έχ___ σημασία όταν παίζουμ___. 

Όλες οι λέξεις που 
βγαίνουν από την ίδια απλή 
λέξη με παραγωγή ή με 
σύνθεση αποτελούν μια 
οικογένεια λέξεων. 
Ουσιαστικά παράγονται  
και από ρήματα: 
προσπαθώ - προσπάθειες, 
φορτώνω - φορτώματα, 
θεραπεύω - θεραπεία. 
Ρήματα παράγονται  
από άλλα ρήματα:  
ψάχνω - ψαχουλεύω,  
από ουσιαστικά:  
σημάδι-σημαδεύω  
και από άκλιτες λέξεις: 
αντίκρυ – αντικρίζω. 


